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سرویس سیاسی - عباس عبدی 
نوشت: مسجد را در تقابل با نهادهای 
دیگــر قرار دادن اعتبــار نهاد دین را 
افزایش نمی دهد. نهادهای اجتماعی 
مکمــل و نه در تقابــل با یکدیگرند. 
پس این پرســش پیش می آید که چرا 
این سیاست غیرموثر به ویژه با آمدن 
دولت و شــهرداری جدید اجرایی و 
مخالفت با آن به مخالفت با دین تعبیر 

می شود؟
اعلام اینکه شهرداری قصد دارد 
در پارک قیطریه مسجد بسازد، در حالی که نمازخانه ای هم دارد، و در اطراف 
آنجا نیز چند مسجد محلی وجود دارد موجب تعجب و اعتراض عمومی شد 
و برخی این اعتراضات را منتسب کردند به مخالفت با اقدامات دینی!! در حالی 
کــه توجه ندارند، اینها ظاهرش دینی اســت و باطن و نتیجه آن دین زدایی از 

جامعه است. 
 این یادداشت درصدد پرداختن به مساله مسجد و نمازخانه و تفاوت این 
دو و تأکید بر نهادمند بودن مســجد است. به نظر می رسد که هنوز برخی افراد 
توجه لازم را به تفاوت میان مسجد و نمازخانه نکرده اند. نمازخانه محلی غیر 

رسمی و بدون آداب معینی برای آسایش نمازگزاران است. 
محلــی که به طور معمول کوچک اســت، نه وجــود پیش نماز برای آن 
ضروری اســت و نه لزوما نماز را در رأس ســاعت مقرر می خوانند. نه حتی 
برای مکان آن خطبه خاص فقهی خوانده می شود. به راحتی تغییر کاربری داده 
می شــود و در اغلب موارد نیز می تواند موقتی باشد. مخروبه شدن آن یا تعداد 
اندک نمازگزاران نیز مســاله ای نیست. از ظهر تا آخر شب هر کس که فرصت 
نمازگزاردن دارد از آن اســتفاده می کند و صرفا برای نماز خواندن و اغلب به 

صورت فرادا است. در حالی که مسجد به کلی متفاوت است. 
مسجد بیش از اینکه محلی انحصاری برای نماز خواندن باشد، یک نهاد 
مهم شــهری و روســتایی است، به همین علت اســت که حتی در محله های 

روستایی و شهری اصرار می شود که هر کدام مسجد خود را داشته باشند.
مسجد را هر جایی نمی سازند. مسجد با وجود روحانی و پیش نماز و حتی 
متولی و خادم و هیأت امنای آن شناخته می شود. کارکرد آن در رسیدگی به امور 
دینی و غیر دینی مردم و جمع شدن اهل محل یا شهر در آنجا جزو جدایی ناپذیر 

از کارکرد عبادی و مذهبی آن است.  
مسجد جزیی از یک محله یا روستا است. به طور معمول با همیاری افراد 
محل و خیرین ســاخته می شود. مخروبه شــدن مسجد اعم از فضای مادی و 
ســاختمان آن یا فضای عبادی و نمازگزاران یا فضای اجتماعی و عمومی آن، 
حامل پیام منفی مهمی اســت. آبادی مســجد به آبادی همه این اجزا مربوط 

می شود و به طور کلی رونق آن نشانه رونق دینداری است.
 یکــی از بزرگ تریــن خطاهایی کــه پس از انقلاب صــورت گرفت 
تحت الحمایگی قرار دادن مساجد از سوی دولت و ساختار رسمی بود. اعم از 
کمک های مالی یا تخفیف ها، ارایه امتیازات اداری و اقتصادی و رایگان کردن 
آب و بــرق و گاز و غیــره یا نصب ائمه جماعت از ســوی صاحبان قدرت و 
حذف امامان جماعت نامقبول از ســوی آنان. اخیرا نیز توافقنامه کمک مالی ۸ 
میلیارد تومانی افشا شده که میان شهرداری تهران با مدیریت یک مسجد برای 
ساختن محل اجتماعات!! منعقد شده که طبعا از این نوع پرداخت های شهرداری 
زیاد اســت.  با مجموعه این کارها، هم زمان هم نهاد محلی و مدنی مســجد را 
از ریل اســتقلال خارج کردند و هم روحانیت و امام جماعت آن را وابســته به 
حکومت کردند. با ورود نیروهای شبه نظامی و فعالیت های دولتی و حکومتی 
در مســاجد، آنها را از کارکرد واقعی خود خارج کرد و میان مسجد و روحانی 
آن با مردم و جامعه به مرور زمان فاصله انداخت و به جایی رسیده ایم که طبق 
گزارش رسمی رصد فرهنگی کشور، از کل ۵۸ هزار باب مسجد شیعی حدود 
۳۴ هزار باب )۵۴٪( فاقد امام جماعت هستند، و در ۱۶ درصد از مساجد نماز 
جماعت اصلا برگزار نمی شود و در ۱۳درصد نیز فقط در برخی ایام سال نماز 

جماعت برگزار می شود.
 کارکردهای غیر عبادی مسجد را اگر از آن بگیرند، این نهاد دچار اختلال 
می شــود و کارکرد عبادی خود را نیز کم کم از دســت می دهد. بنابراین مسجد 
را فقط براساس کارکرد عبادت بنا نمی کنند. به علت همین ویژگی های نهادی 
است که آمار شاید دقیقی از مساجد کشور داریم، ولی هیچ آماری از نمازخانه ها 

نداریم، چون در قالب نهادی شناخته نمی شوند.
کارکردهای مسجد آن اندازه مهم است که اگر در برابر کارکردهای سایر 
نهادهای جامعه قرار گیرد ضربه پذیر خواهد شد. اگر احداث مسجد به عنوان 
روشی برای مقابله با نهادهای دیگر در پیش گرفته شود، در نهایت به مسجد به 
منزله یک نهاد لطمه وارد خواهد شد. )یک نمونه آن مسجدی است که جنب 
تئاتر شــهر و برای به حاشیه راندن آن ساخته شد( . ساخت مسجد در بوستان 
فاقد کارکرد واقعی مســجد اســت و در حد نمازخانه باید باشد. اصولا آنجا 
مردمی ساکن نیستند که مسجد لازم داشته باشند حتی اگر نمازگزار هم باشند. 
مردم به دلیل دیگری به پارک می روند. مثل اینکه در ورزشگاه آزادی هم 
مسجد ساخته شود. هدف اصلی این کار تغییر کارکرد نهاد پارک یا بوستان است 
و این موجب ضربه خوردن به نهاد مسجد خواهد شد. چندی پیش اواخر ماه 
رمضان، رفتم پارک محل، ظهر بود و صدای اذان آمد، رفتم ببینم وضع مسجد 
پارک چگونه است. دو نفر پشت امام جماعت در حال نماز بودند، یک کودک 
هم تکبیر می گفت. امام جماعت که ظاهرا با شهرداری طرف قرارداد بود، سپس 
یک جوان که ظاهرا خادم مســجد بــود و یک پیرمرد جمع نمازگزاران بودند 
)تصویر موجود است(، در حالی که می دیدم که در همان لحظه در پارک افراد 

زیادی بودند که به صورت متعارف اهل نماز بودند. 
 از نگهبان پرســیدم غروب چقدر هســتند؟ گفت این روزها که افطاری 
مختصری می دهند قدری بیشتر است. این آباد کردن مساجد نیست. هنگامی 
که یک نهاد را جلوی نهادهای دیگر یا رقیب آنها قرار می دهید، بیش از آنکه به 
نهادهای دیگر لطمه بزند، خودش لطمه می خورد. نهاد های جامعه با یکدیگر 
سر جنگ ندارند. پس از انقلاب تعداد مساجد ۳ برابر شده است. قطعا بخشی از 
این کار به علت حمایت های رسمی بوده و اتفاقا همین حمایت های رسمی نهاد 
مسجد را تضعیف نموده است.شواهد پژوهشی و عینی فراوانی نشان می دهد 
که ســاخت این تعداد مســاجد تاثیری بر تقویت دینداری نگذاشته است. در 
حالی که مساجد زیادی ساخته شده، ولی تعداد مسجدروها زیاد نشده، و حتی 
بر اساس نتایج پیمایش رسمی که اخیراً منتشر شده، دینداری نیز کاهش یافته 
است. مسجد را در تقابل با نهادهای دیگر قرار دادن اعتبار نهاد دین را افزایش 
نمی دهد. نهادهای اجتماعی مکمل و نه در تقابل با یکدیگرند. پس این پرسش 
پیش می آید که چرا این سیاســت غیرموثر به ویژه با آمدن دولت و شــهرداری 

جدید اجرایی و مخالفت با آن به مخالفت با دین تعبیر می شود؟ 
این ســوال مهمی است که در یادداشتی مستقل باید به آن پرداخت اما در 
پایان این یادداشــت خوب است به این نکته طرفداران این سیاست پرداخت 
که می گویند مخالفان با این سیاســت با تقویت دین مخالفند. در پاســخ باید 
گفت؛ اگر کســانی با دین مخالف باشند، به طور طبیعی باید از این سیاست ها 
دفاع یا حداقل در برابر آن سکوت کنند زیرا به تجربه دریافته اند که اجرای این 
سیاســت ها همان هدف آنان؛ یعنی ضعیف کردن دین را محقق می کند. پس 
اغلب منتقدان چنین سیاست هایی، در درجه اول نگران سرنوشت نهاد دین و 

کارکردهای اجتماعی آن هستند. 
 این مطلب را برای مردم و افکار عمومی و مسوولان خیرخواه باید نوشت 
و الا آنان که دنبال این طرح ها هســتند بهتر از هر کس می دانند که دغدغه های 

خودشان چیزهای دیگری است.

سرویس سیاسی - نماینده مجلس جعفرزاده ایمن آبادی گفت: »بارها واقعیت 
موجود را به آقای رئیسی  گفته ام، ایشان یک تیم دیگری برای خود مهیا کند و بروند 
از واقعیت های جامعه برای ایشــان گزارش بیاورند. هفت، هشــت یا ۱۰ نفر مثل 
آقای خلجی، آقای منصوری و ... ایشــان را محاصره کرده اند و تلاش می کنند تا 
 یک منظومه شمسی دیگر را برای آقای رئیسی تصویر کنند که مملکت گل و بلبل 

است.«
یــک نماینده ادوار مجلس با انتقاد از اظهارات اعضای دولت درباره ارزهای 
تلگرامی گفت: »هفت، هشت یا ۱۰ نفر مثل آقای خلجی، آقای منصوری و ... آقای 
رئیسی را محاصره کرده اند و تلاش می کنند تا یک منظومه شمسی دیگر را برای 

آقای رئیسی تصویر کنند که مملکت گل و بلبل است.«
 غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی، نماینده ادوار مجلس، با اشــاره به اظهارات 
اعضای دولت ســیزدهم درباره ارزهای تلگرامی گفت: »این فرار به جلو که چه 
عرض کنم، این دویدن به جلو است. اینها حرف های بچگانه ای است. اینها یعنی با 
مردم ارتباط ندارند؛ والله بالله حتی مدیران قبلی هم صلاح این مملکت را می خواهند 
و ما خائنی به جز بنی صدر نداشتیم. بعضی ها یک اشتباهاتی داشتند همانطور که 
دولت آقای رئیسی هم اشتباهاتی دارد که البته متأسفانه این دولت بیشتر از همه آنها 

دارد اشتباه انجام می دهد.«
وی ادامه داد: »بارها واقعیت موجود را به آقای رئیسی  گفته ام، ایشان یک تیم 
دیگری برای خود مهیا کند و بروند از واقعیت های جامعه برای ایشــان گزارش 
بیاورند. هفت، هشــت یا ۱۰ نفر مثل آقای خلجی، آقای منصوری و ... ایشــان را 
محاصره کرده اند و تلاش می کنند تا یک منظومه شمسی دیگر را برای آقای رئیسی 

تصویر کنند که مملکت گل و بلبل است.«
جعفرزاده گفت: »آقای رئیســی یک تیم را داروخانه ها بفرســتند و یک تیم 
دیگر را به بازار بفرســتد، شما پایتان را در چهارتا قصابی بگذارید همه چیز برای 
شما مشخص می شود. متأسفانه عرض کردم، با ۴۰۰ یا ۵۰۰ محافظ به این شهر و 
آن شهر می رود و بعد هم می گوید من رفتم میان مردم. اصلًا مردم می توانند به شما 
برسند؟ یکی هم می خواهد یک حرفی بزند، یک درخواستی دارد که مخالف نظر 

آقای رئیسی است، تند تند صلوات می دهند.«

سرویس سیاســی - مثلًا آقای 
رئیســی هــر آرزویی را هــم مطرح 
کند، کســی اعتنایی نمی کند یا وقتی 
کوچک تریــن اتفاقی در هر عرصه ای 
رخ دهد، بــازار قیمت ها را بالا می برد 
زیرا دیگر برای جامعه مهم نیســت که 

دولت چه می گوید و چه می خواهد«.
تقی آزاد ارمکــی گفت: یکی از 
مختصات دولت ســیزدهم این است 
که در برابر حجم بزرگی از ســوالات 

موجود در جامعه پاسخگو نیست.
 آزاد ارمکی، استاد جامعه شناسی دانشگاه تهران، درباره اینکه چرا دولت در 
میانه میدان به چشــم نمی خورد گفت: نخســتین مسئله آن است که اکنون شاهد 
برپایی جامعه قوی و دولت ضعیف هستیم. در دوره کنونی هرچقدر جامعه قوی 
شده است، دولت ضعیف است و بخش مهمی از موضوع به ناکارآمدی در حوزه 

بوروکراسی برمی گردد.
 دولت نمی تواند مراودات درستی با جامعه برقرار کند. در این شرایط دولت 
باید ابزار جامعه شود زیرا نمی تواند حکمرانی کند. در سه دهه قبل هم جامعه قوی 
داشتیم و هم دولت قوی که باعث می شد برخی از این مشکلات عدیده به وجود 
نیاید. حالا که دولت ضعیف شده است باید در خدمت جامعه باشد یا به تعبیری به 
معنای دقیق کلمه خدمتگزار جامعه باشد اما دولت به خیال اینکه قوی است، سعی 
می کند حکمرانی کند اما حکمرانی اش صرفاً دخالت می شــود؛ دخالت می کند و 
در عین حال پاسخگو نیست. مثلًا میزانی دلار را می فروشد یا نرخ ها را بالا و پایین 

می کند به خیال اینکه نرخ دلار را کنترل کند اما نمی تواند.
 او درباره ضعف بوروکراســی در بی عملی دولت هم تشریح کرد: »ساحت 
دیگر موضوع ضعف بوروکراسی است که دیگر باید گفت فروپاشی بوروکراسی، 
در گذشته برخی بودند که بوروکراسی را باطل می دانستند. همین ها دوگانه تعهد و 
تخصص را ایجاد کردند. وقتی متخصص ها کنار گذاشته شدند، تعهد حرف اول 
و آخر را می زد. اگر انتظار فقط پروژه هیجان بود، ایرادی نداشت و همین متعهدها 
می توانستند پاسخگوی نیاز باشند اما برای کارهای تخصصی و علمی مانند محیط 
زیست، سیاست، دیپلماسی، اقتصاد و... تخصص اولویت داشت. در این شرایط 
نیروی متخصص کنار گذاشــته شــد و به تدریج در مقابل حاکمیت سیاسی قرار 
گرفت. هر دولتی هم می آمد اتوبوسی نیروهای دلخواه خودش را می آورد تا آنکه 

نظام بوروکراسی کشور دچار بحران و آشفتگی شدید شد«.
 این جامعه شناس ساحت سوم یعنی ایدئولوژیک بودن دولت را اینگونه تبیین 
کرد: »جهت گیری سوم نگاه ایدئولوژیک دولت به جامعه، سیاست و فرهنگ است. 
در نگاه ایدئولوژیک مشــکلات به راحتی قابل حل اند؛ به نحوی که باید با دشمن 
جنگید و با بیگانه مقابله کرد؛ راه دیگری هم نیست. اکنون نوع نگاه همین است که 
در خارج از مرزها دشمن و در داخل بیگانه تلقی کردن طیف های زیادی از مردم. 
دولتی که با گفتمان ایدئولوژیک روی کار می آید درکی از مشــکلات ندارد؛ مثلا 
می گوییم نرخ دلار بالاست، می گوید پایینش می آوریم و هیچ راهکاری نمی دهد. 
می گوییم اختلاس شده است، می گوید کار دشمن است و از این دست حرف ها. 
برای حل مشــکلات هم راه حل ویژه ای ارائه نمی دهد و روزبه روز مشکلات هم 

افزوده می شود و مردم فقیرتر«.
 آزادارمکی در پایان درباره تأثیرات یکدست ســازی حاکمیت بر وضعیت 
کنونی دولت گفت: »یکدست سازی که رخ نداده بود، نیروهایی با نوع نگاه متفاوت 
در ارکان حاکمیتی حضور داشتند که به نقد یکدیگر می پرداختند. در واقع در آن 
زمان افشــاگری وجود داشت اما همان موقع هم مشکلات رفع نمی شد و همین 

نهادها که با هم اختلاف نظر داشتند، قدرت کنترل کنندگی نداشتند.
 مثلًا آقای روحانی برجام را پیش می برد و از آن دفاع می کرد و طیف مقابل 
در نهادهای دیگر او را مسخره می کردند یا روحانی به گشت ارشاد انتقاد می کرد 
اما گشــت ارشاد همچنان وجود داشــت و به کارش ادامه می داد. به هر حال من 
باور دارم جامعه ایرانی به وضعیتی رسیده است که نسبت به دولت به معنای عام 

بی اعتنا شده است.
 مثلًا آقای رئیسی هر آرزویی را هم مطرح کند، کسی اعتنایی نمی کند یا وقتی 
کوچک ترین اتفاقی در هر عرصه ای رخ دهد، بازار قیمت ها را بالا می برد زیرا دیگر 

برای جامعه مهم نیست که دولت چه می گوید و چه می خواهد«.

روایت عباس عبدی از بازدیدش از مسجد پارک قیطریه :

مسجد را در تقابل با نهادهای دیگر قرار 
دادن، اعتبار نهاد دین را افزایش نمی دهد

نماینده مجلس جعفرزاده ایمن آبادی:

با ۴۰۰ محافظ به این شهر و آن شهر 
می روند بعد می گویند به میان مردم رفتیم

تقی آزاد ارمکی استاد دانشگاه:

امروز با دولت ضعیف در برابر جامعه 
قوی روبرو هستیم

جلال رشیدی کوچی:

حق نداریم بنزین را به قیمت جهانی و 
باخودروهای ۲ دهه عقب تر به مردم بدهیم!

سرویس سیاسی - جلال رشیدی کوچی، عضو 
کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهای مجلس در 
پاسخ به اینکه رفتار دولت شائبه افزایش قیمت بنزین 
را در جامعه ایجاد کرده است، به اعتقاد شما با توجه 
به شرایط موجود اقتصادی، جامعه پذیرش افزایش 
قیمــت بنزین را دارد یا خیر؟ به »انرژی پرس« گفت: 
در حــال حاضر با توجه به نــرخ تورم و گرانی های 

موجود، اگر افزایش قیمت بنزین هم در دســتور کار 
دولت باشد، یکی از اشتباهات استراتژیک دولت آقای 

رئیسی خواهد بود.
نماینده مردم مرودشــت و پاسارگاد در مجلس 
یازدهم ادامه داد: با توجه به ارتباطی که با مردم و جامعه 
داریم به خوبی می دانیم که دیگر گنجایش و کشش 
افزایش قیمت ها را ندارند. بنابراین به اعتقاد من بنزین 

در کشــور ما نسبت به درآمد و وصولی مردم، قیمت 
متناسبی نسبت به کشورهای اروپایی دارد.

او اضافه کرد: تاکید می کنم به جای اینکه دولت 
تمرکزش را روی افزایش قیمت بنزین بگذارد، بهتر 
است روی کاهش مصرف بنزین متمرکز شود؛ آن هم 
نه با افزایش قیمت بنزین یا کاهش ســهمیه سوخت! 
بلکه بــا واردات خودروهای کم مصرف.رشــیدی 
کوچــی در ادامه تاکید کــرد: در حال حاضر دولت 
تعدادی خودرو به اسم خودروی هیبریدی وارد کشور 
کرده اســت، اما عملا مصرف این خودروهای چینی 
فرق چندانی با خودروهای دیگر ندارد و کم مصرف 
نیستند.عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهای 
مجلس به دولت توصیه کرد دست از لجبازی با مردم 
در قصه واردات خودرو بردارد و اجازه دهد واردات 

خودرو نزدیک به قیمت جهانی وارد کشور شود.
او همچنیــن تاکید کرد: در این صورت در کنار 
واردات خودروهــای خارجی کم مصرف آن هم به 
قیمــت بازار جهانی، اگر مایل بود، می تواند بنزین را 

هم به قیمت جهانی به مردم عرضه کند.
سخنگوی فراکسیون شفافیت مجلس یازدهم در 
پایان تاکید کرد: نمی توانیم بنزین را به قیمت جهانی 
به مردم بفروشیم، اما خودروهایی که دست مردم می 
دهیم دو دهه نســبت بــه خودروهای جهانی عقب 
تر باشــند. لذا امیدواریم ایــن اتفاق در آینده نزدیک 
رقم بخورد و مردم احساس بهتری نسبت به شرایط 
پیش رو داشته باشند و دولت دست به چنین ریسک 

خطرناکی نزند.

سرویس سیاســی - یک عضو حزب موتلفه 
گفت: برنامه هفتم خیلی خوب تدوین شده و محتوای 
خیلی خوبی دارد. مقام معظم رهبری تمام بندهای این 
برنامــه را یک به یک مورد تأکید قــرار دادند که باید 
اجرایی شود. اما اجرای آن نیازمند آن است که اگر کسی 
از برنامه عدول کرد توبیخ شده و برخورد قضایی با او 
شود. اگر در برنامه چنین برخوردی وجود ندارد، باید 

به آن اضافه شود.
حمیدرضا ترقی فعال سیاسی عضو حزب موتلفه 
اسلامی ، در پاسخ به این سوال که اجرای برنامه هفتم 
باید چه تفاوت هایی نسبت به برنامه های گذشته داشته 
باشد تا حداقل نسبت به برنامه های دیگر توسعه، درصد 
بیشتری از آن محقق شود، گفت: ما در گذشته تجربه ای 
را از مالزی به کشورمان منتقل کرده و مهاتیر محمد را 
دعوت کردیم که آنها یک برنامه ۲۵ ساله ای را توسط 
۳۰۰ کارشناس بخش خصوصی برای دولت تهیه کرده 
بودنــد و ضمانت اجرایی برای آن گذاشــته بودند که 
هرکــس از این برنامه عدول کند، به صورت قضایی با 
او برخورد شــود. این برنامه خیلی خوب تدوین شده 
و محتوای خیلی خوبی دارد. مقام معظم رهبری تمام 
بندهای این برنامه را یک به یک مورد تأکید قرار دادند 
که باید اجرایی شود. اما اجرای آن نیازمند آن است که 
اگر کســی از برنامه عدول کرد توبیخ شده و برخورد 
قضایی با او شود. اگر در برنامه چنین برخوردی وجود 

ندارد، باید به آن اضافه شود.

وی افــزود: یعنی مجلس دوازدهــم باید برای 
ضمانت اجرای این برنامه یکسری مواد را به آن اضافه 
کند و در آن مواد تأکید شــود که اگر فردی، وزیری یا 
دستگاهی از اجرای برنامه عدول کرد چه برخوردی با 
او صورت بگیرد. اگر قاطعیت در اجرای برنامه توسط 
مجلس اعمال شــود و دســتگاه قضایی هم بر حسن 
اجرای این برنامه نظارت دقیق داشــته باشد، قطعا این 
برنامه به نحو مطلوبی اجرا خواهد شــد، وگرنه مانند 
باقی برنامه ها ۳۰درصد برنامه اجرا خواهد شد و باقی 

مانده آن را هم دولت و مجریان نمی توانند اجرا کنند.
ترقی در پاسخ به این سوال که رهبری بر وحدت 
بین قوا، نیروها و احزاب سیاسی تاکید داشتند. بیان این 
موضوع حاوی چه نکاتی اســت، گفت: قطعا اگر این 
وحدت اجرا می شد وضعیت ما اینطور نبود. متأسفانه 
ســخنان رهبری برای چند روز در فضای سیاســی 
جامعه مطرح اســت، بعضی  هم شعارش را می دهند، 
برخــی هم آن را تبدیل به بنر و تابلو می کنند اما وقتی 
به حوزه عمل می رســد همه بعد از مدت کوتاهی آن 
نکات را فراموش می کنند. منافع شــخصی، حزبی و 
گروهی بر سیاســت هایی که رهبری آن را تعیین کرده 
ترجیح داده می شود. همانطور که رهبری گفتند، ما باید 
بدانیم اختلاف سلایق در جامعه یک چیز طبیعی است. 
تضارب افکار باید باعث رشد باشد نه آنکه مانع رشد 
شود. وی افزود: متأسفانه چون در فرهنگ سیاسی ما این 
تضارب افکار و اختلاف سلیقه  ها عمیق شده و تبدیل به 

کینه و حذف همدیگر و دشمنی می شود، به جای اینکه 
با هم گفت وگو و تبادل نظر کرده و در این تبادل نظر به 
یک نقطه مشترک برسند، به دنبال حذف، طرد، دعوا، 
یقه گیری و تخریب همدیگر می روند. این ها در واقع 
یک ضعف و ناتوانی سیاسی در جریان های سیاسی ما 
است که باید ما به سمت کمال برویم. یعنی بعد از ۴۰ 
ســال انتظار نمی رود که جریان های سیاسی در کشور 
هنوز مفهوم ســخنان رهبری و اهمیت این سخنان را 
برای پیشــرفت کشور درک نکرده باشند. بنابراین در 
درجه اول نخبگان جامعه باید دست از دعواها بردارند.

ترقی تصریح کرد: در ســخنرانی روز اول دولت 
ســیزدهم، مقام معظم رهبری در مراسم تحلیف آقای 
رئیســی فرمودند که شــما باید جلوی این تغایرهای 
موهــوم را بگیرید، آن را کم کرده و از بین ببرید. واقعا 
وقتی گروه هایی که دارای اختلاف سلیقه هستند کنار 
هم بنشینند، می فهمند همه این اختلاف نظرها تغایرهای 
موهوم است و هیچ مبنایی ندارد که با هم مخالف باشیم، 
علیه هم صحبت کنیم و رقابت را از همدیگر بگیریم. ما 
باید در خیرات مسابقه داشته باشیم نه در قدرت طلبی 
و پســت گرفتن. این موضوعات ناشی از ضعف های 
نفســانی افراد و جریان های سیاســی بوده و نخبگان 
جامعــه باید برای این موضوع برنامه ای تهیه کنند. اگر 
برنامه ای برای اجرایی شدن این سیاست ها تهیه شود، 
می تــوان این برنامه را در گروه ها، احزاب و ائتلاف ها 

پیاده کرد.

جلال رشیدی کوچی گفت: مردم در این شرایط اقتصادی، گنجایش پذیرش افزایش قیمت بنزین را ندارند و اگر دولت رئیسی دست به چنین ریسکی بزند، 
بزرگ ترین اشتباه استراتژیک خود را انجام داده است.

نگاه پایداری ها به صندلی ریاست و ترکیب کمیسیون های مجلس دوازدهم 

ترقی عضو حزب موتلفه:

با هر کسی که از اجرای برنامه هفتم عدول کرد، برخورد قضایی شود

در حــال حاضــر دولــت تعــدادی خــودرو بــه اســم خــودروی هیبریــدی 
وارد کشــور کــرده اســت، امــا عمــا مصــرف ایــن خودروهــای چینــی 
فــرق چندانــی بــا خودروهــای دیگــر نــدارد و کــم مصــرف نیســتند.

سرویس سیاسی -نماینده مردم 
زنجــان در مجلس گفت: هنوز هیچ 
تصمیمی در جبهه پایداری در مورد 
هیات رئیســه مجلس گرفته نشده 
است. صحبت هایی صورت گرفته 
و ما هر هفته جلسه داریم که یکی از 
موضوعات مورد بحث هم ریاست 
مجلس و ریاست کمیسیون هاست اما 

هنوز برای تصمیم گیری زود است.
حجت الاســلام مهدی باقری 
نماینده مردم زنجان در مجلس شورای 
اسلامی درخصوص ترکیب مجلس 
آینده و انتخابات هیات رییسه مجلس 
آینده که مباحث مختلفی پیرامون آن 
مطرح می شود، گفت: مجلس یازدهم 
الحمدلله مســیر خوبــی را در بحث 
پیگیری مشــکلات مردم آغاز کرد و 
حضــرت آقا هم این مجلس را تایید 
کردنــد و تاکید کردنــد این مجلس 
مشکلات مردم و مســائل کشور را 
محور کارهــا قرار دهد، موضوعات 
روز را پیگیری کند و مســائل اصلی 
مردم بــرای مجلس یازدهم اولویت 
داشــته است. این مســیر تنها مسیر 
صحیحی است که چه مجلس یازدهم 
و چه هر مجلسی باید پیگیری کند لذا 
هر تغییر و تحولی در راستای تعالی و 
ارتقاء همین مسیر باشد درست است 
وگرنه صرفا پیگیری این که مسئول ها 
عوض شوند و افرادی که در صندلی 
هــا قرار می گیرنــد تغییر کنند هیچ 
مشــکلی را حل نمی کند.این حرف 
به معنای آن نیســت که ترکیب فعلی 
خوب است، خیر؛ اما به گونه ای نباید 

باشــد که اگر تحولی مدنظر عزیزان 
نماینده دوره دوازدهم باشد محدود 
به تغییر فرد یا افراد شود. بله مجلس 
یازدهم اشکالات و نقاط ضعفی داشته 
که باید برطرف شود، منتها نقاط قوتی 
هم داشته که باید دنبال و تقویت شود. 
عضو کمیســیون حقوقی و قضایی 
مجلس در پاســخ به این ســوال که 
»شــما این نقاط ضعف و اشکالات 
را متوجه رییس مجلس می دانید؟«، 
عنوان کرد: خیر، ضعف هیات رییسه. 
اتفاقــا به نظر من رییس مجلس قوی 
بوده اما اعضای هیات رییسه با قدرت 
برخورد نکردند که رییس متهم به این 
شــده که مثلا تک روی می کرده. به 
عقیده بنده اگر به آن میزانی که رییس 
وقت می گذاشــت، سایر عزیزان هم 
وقت می گذاشتند با جدیت و بدون 
تعارفات سیاسی برخورد می پکردند 
همــان جدیتی کــه رییس مجلس 
داشت اگر سایر اعضای هیات رییسه 
هم داشتند، کارها بهتر پیش می رفت.
وی افــزود: به نظــرم پیش از 
آنکه ایراد را به رییس مجلس بگیریم 
باید به اعضای هیات رییسه بگیریم؛ 
نه بــه معنای اینکه کار نکردند، بلکه 
بــا تعــارف کار کردنــد. خیلی از 
موضوعاتی بود که باید در دستورکار 
قرار می گرفت که هیات رییسه آن ها 

را در برنامه دستور قرار نداد.
باقــری در پاســخ به ســوالی 
درخصوص داوطلبان کرسی ریاست، 
ابراز داشت: آن چیزی که من پیگیری 
کردم فعلا جدی نشده، یعنی بعضی 

ها مطرح هســتند یا دوســت دارند 
مطرح شــوند اما فکر می کنم تا پایان 
اردیبهشــت ماه رایزنی ها و صحبت 
ها ادامه خواهد داشت و به این زودی 

نمی شود جمع بندی کرد.
بازرس شــورای مرکزی جبهه 
پایداری درخصــوص تصمیم این 
تشکل سیاســی پیرامون انتخابات 
هیات رییسه مجلس تاکید کرد: هنوز 
هیــچ تصمیمی در جبهه پایداری در 
این مورد گرفته نشده است. صحبت 
هایــی صورت گرفتــه و ما هر هفته 
جلســه داریم که یکی از موضوعات 
مورد بحث هم ریاســت مجلس و 
ریاســت کمیسیون هاست اما هنوز 

برای تصمیم گیری زود است.
نماینده مردم زنجان ابراز داشت: 
کار جبهــه در شــورایی به صورت 
گروهی است لذا من صحبتی در این 
مورد نمی توانم داشته باشم، منتها نظر 
شــخصی من این است که مهم ترین 
عاملی که در مجلس می تواند باعث 
کارآمدی مجلس باشد ترکیب هیات 
رییسه است نه لزوماً رییس.حتما باید 
تلاش کنیم که بــا همفکری تمامی 
نمایندگان مجلس دوازدهم کار پیش 
برود. ببینید کار مجلس کار گروهی 
و شورایی است؛ به هیچ عنوان رفتار 
فــردی یا حزبی جــواب نمی دهد 
بلکه باید تعامل، همکاری و محبت 
بیــن تمام نمایندگان باشــد که همه 
نمایندگان احســاس کنند توانسته 
اند نقش آفرین باشــند و اینکه هیات 

رییسه کارآمدی پای کار باشد.

باقری خاطرنشــان کرد: نگاه 
شــخصی من زمانی که با دوســتان 
صحبــت می کنــم این اســت که 
همکفــری و همکاری و محبت بین 
تمام نمایندگان باید باشد، از نمایندگان 
اقلیــت تا اصلاح طلبــان، معتدلین، 
مستقلین و دوســتان جبهه انقلاب 
همه باید با هم همدل باشــند. ببینید 
یک موضوع کلانی در کشور است. 
حکمرانی در کشــور درست پیش 
نخواهد رفت جز اینکه تمام مسئولان 
و کارگــزاران نظــام باهم وحدت و 
همکاری داشته باشند، این در سطح 
مجلس اتفاقا در یک بسته کوچک تر 
نسبت به کل نظام خیلی بیشتر نمود 
دارد.هرکســی بخواهد غیر این فکر 
کند مجلس وحدت خود را از دست 
مــی دهد ما در مجلس یازدهم هرجا 
همدلی عمومی داشــتیم کار را بهتر 
پیش بردیم و هرجا این اتفاق نیفتاده 
باعث دودستگی و چنددستگی شده 
است.بازرس شورای مرکزی جبهه 
پایداری گفت: تلقی شــخصی من با 
توجه به برآیندی که از جلسات شورا 
و فعالیت های جبهه پایداری در این  ۴ 
سال داشتم این است که حتما تلاش 
ما به این ســمت است که همدلی و 
وحدت در عموم مجلس ایجاد شود، 
جبهه پایــداری به هیچ عنوان به این 
سمت نمی رود که بخواهد رفتارهای 
انفرادی و تکروی از خود نشان دهد 
و تمام تلاش دوســتان پایداری این 
اســت که وحدت و همدلی در کل 

مجلس باشد.
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